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Summary


Coagulation parameters were determined in children with valproic acid mono- and valproic acid-lamotrigin combination therapy. Patients, methods: Monotherapy group (n = 22; mean age: 10.5 years) was compared to combination therapy (n = 7; 12.9 years) and a control group (n = 22; 8.7 years). The following parameters were measured: aggregation and ATP-release in whole blood (ADP: 20 μmol/l, collagen: 1 μg/ml, thrombin: 0.5 U/ml), PFA-100® closure times (CT), blood cell counts, global tests, VWF : Ag, VWF : CBA, factors VIII and XIII as well as fibrinogen. Bleeding symptoms were evaluated by using a questionnaire. Results: For ADP- and collageninduced aggregation as well as for ATP release no significant differences between the groups were detected. The combined therapy group showed significantly prolonged CT. Von Willebrand disease was not detected in any of the patients. The platelet count was significantly decreased in the monotherapy group. In six children a mild bleeding tendency was observed, mostly epistaxis. Conclusion: A clinically relevant influence of valproic acid on haemostasis was found only in few cases. However, before surgical procedures an extended coagulation diagnostics is recommended in patients with valproic acid therapy.
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Zusammenfassung:


Gerinnungsparameter wurden bei Kindern unter Valproatmono-und Valproat-Lamotrigin-Therapie bestimmt und Blutungssymptome evaluiert. Patienten, Methode: Die Gruppen mit Monotherapie (n = 22; mittleres Alter: 10,5 Jahre), Kombinationstherapie (n = 7; 12,9 Jahre ) und Kontrolle (n = 22, 8,7 Jahre) wurden verglichen. Bestimmt wurden Aggregation und ATP-Freisetzung im Vollblut (ADP: 20 μmol/l, Kollagen: 1 μg/ml, Thrombin: 0,5 E/ml), PFA-100®-Verschlusszeiten, Blutbild, Globalteste, VWF : Ag, VWF : CBA, Faktor-VIII und -XIII-Aktivität sowie Fibrinogen. Die Anamnese wurde mittels Fragebogen erhoben. Ergebnisse: ADP-und Kollagen-induzierte Aggregation sowie ATP-Freisetzung zeigten keine Unterschiede zwischen den Gruppen. Die Kombinationstherapiegruppe wies signifikant verlängerte PFA-100-Verschlusszeiten auf. Eine von-Willebrand-Erkrankung lag nicht vor. Die Thrombozytenzahl war in der Monotherapiegruppe signifikant vermindert. Bei insgesamt sechs Kindern bestand eine leichte Blutungsneigung meist mit Epistaxis. Schlussfolgerung: Nur in Einzelfällen zeigte sich ein klinisch relevanter Einfluss von Valproat auf die Hämostase. Dennoch ist bei Patienten unter Valproattherapie vor operativen Eingriffen eine erweiterte Gerinnungsdiagnostik zu empfehlen.
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